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ACTA DE LA SESSIÓ DEL CLAUSTRE NÚM. 2 DE LA UNIVERSITAT JAUME I 

 

Número de la sessió: 2 

Data: 10 de novembre de 2014 

Hora: de les 10.00 h a les 15.00 h 

Lloc: sala d’actes de la Facultat de Ciències Jurídiques i Econòmiques 

 

Assistents 

 

Membres nats 

President: Vicent Climent Jordà 

Secretari general: José Luis Blasco Díaz 

Gerent: Andrés Marzal Varó 

 

Claustrals assistents 

 

PDI doctor amb vinculació permanent i 
pertanyent als cossos docents universitaris 

Agost Canós, Rosa María 

Agost Felip, María Raquel 

Aibar Ausina, Juan Pablo 

Alcaraz González, Antonio Diego 

Barrós Loscertales, Alfonso Roberto 

Bellés Fortuño, Begoña 

Beltrán Arandes, Joaquín 

Bengochea Morancho, Aurelia 

Bou Llusar, Juan Carlos 

Cabedo Semper, José David 

Callarisa Fiol, Luis José 

Camarero Suárez, María Victoria 

Cantavella Jorda, Manuel 

Casero Ripollés, Andreu 

Cordero Cutillas, Iciar 

Esteve Cano, Vicente José 

Fortanet Gómez, Inmaculada 

Galán Serrano, Julia 

Gallardo Izquierdo, Antonio 

García Agustín, Pilar 

García Bacete, Francisco Juan 

García Edo, Vicent 

García Izquierdo, Isabel 

González Adelantado, Florenci Vicent 

Hernando Domingo, Carlos 

Jacas Miret, Josep Antón 

Jarque Fonfría, Juan Carlos 

Lancis Sáez, Jesús 

Lapiedra Alcamí, Rafael 

Llusar Barelles, Rosa María 

López Benet, Francisco 

López Olivares, Diego 

López Ortí, José Antonio 

Márquez Ramos, Laura 

Marzal Felici, José Javier 

Mayo Gual, Rafael 

Molina Morales, Francesc Xavier 

Moliner Tena, Miguel Angel 

Monfort Gimeno, Eliseo 

Montañana Casani, Amparo 

Nos Aldás, Eloísa Fernanda 

Oltra Mestre, María José 

Ortet Fabregat, Generós 

Palmer Silveira, Juan Carlos 

Pauner Chulvi, Cristina 

Pérez Cebadera, María Angeles 

Pérez Francisco, Miguel 

Piqueras Infante, Andrés 

Planelles Fuster, Josep Hilari 

Rambla Zaragozá, Wenceslao 

Rosas Artola, Manuel José 

Ruiz Garrido, Miguel Francisco 

Ruiz Madrid, María Noelia 

Sanz Gil, Mercedes 

Serrano Gallego, Roque 

Vallet Bellmunt, Teresa María 

Vicente Palacio, María Arantzazu 
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PDI no doctor, personal contractat i 
ajudants 

Arnal Pons, Ana María 

Barreda Tarrazona, Iván José 

Esteve Clavero, Aurora 

Estrada Guillén, Marta 

Fernández Hernández, Antonio 

Gimeno Navarro, Miguel Angel 

Grangel Seguer, María de los Reyes 

Herrero Machancoses, Francisco 

Ibáñez Martínez, María 

Lázaro Guillamón, María del Carmen 

Llorens Monzonís, Jaume 

Martínez Cadenas, Conrado 

Martínez León, Luis 

Puetz, Achim 

 

Estudiantat 

Alberola Lorente, Ainhoa 

Alonso Martínez, Alberto 

Baena i Bel, Hèctor 

Basevi Tomás, Jordi 

Bellés Giner, Javier 

Caballero López, Adrián 

Delcastillo Gómez, Francesc 

Dias Rubert, Roberto 

Díaz De Herrera Escrig, José 

Felguera Pérez, Pablo 

Ferrero Vicente, Erica 

Garcia Cardona, Ainara 

Gascó Izquierdo, Anna 

Geira Carbó, Marta 

Guimerá Edo, Iván 

Kastite, Zouhair 

Lozano Mellado, Sara 

Martínez García, Miguel Angel 

Martínez Seguí, Betlem 

Meliá Rallo, Marc 

Muñoz Sáez, Alejandro 

Navarro Cueva, Fernando 

Panadero Asensi, Eva María 

Piñana Chiva, Blanca 

Ripoll Bel, Ainoa 

Sánchez Adsuara, Jesús 

Thornton, Gina 

 

PAS 

Alonso Silva, Ernesto 

Bachero Alguacil, Noemí 

Bellés Padilla, Angel Javier 

Burriel Calvet, Joan Raül 

Gómez Fabra, Enrique 

Gómez Navarro, José Miguel 

Grandío Botella, Francisco Javier 

Iglesias Ortega, José Vicente 

Martínez Parra, Manuel 

Morte Ruíz, María José 

Nebot Granell, Manuel 

Pinyana Garí, Maria Carme 

Porcar Blanch, Vicente José 

Tirado Roldán, María Jesús 

Tomás Catalán, Ana Ester 

Torner Más, Jordi 

 

 

Han excusat l’absència 

Aymerich Ojea, Ignacio 

Ballester Arnal, Rafael 

Barba Juan, Antonio 

Carda Castelló, Juan Bautista 

García Marzá, Vicente Domingo 

González Esteban, Elsa 

Planchadell Gargallo, Andrea 

Viguri Perea, Agustín 
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ORDRE DEL DIA 

 

1. Lectura i aprovació, si escau, de l'acta de la reunió núm. 1 (18-7-2014). 

2. Informe del rector. 

3. Elecció de la Sindicatura de Greuges. 

4. Elecció dels estudiants de la Junta Electoral. 

5. Aprovació, si escau, de les Línies de govern. 

6. Informe sobre les Línies pressupostàries. 

7. Informe de la Sindicatura de Greuges. 

8. Informe de la Junta Electoral. 

9. Torn obert de paraules. 

 

DESENVOLUPAMENT DE L’ORDRE DEL DIA  

 

1. Lectura i aprovació, si escau, de l'acta de la reunió núm. 1 (18-7-2014). 

S’aprova l’acta per assentiment. 

 

2. Informe del rector 

El rector informa el Claustre dels següents temes: 

- La reunió mantinguda el passat 18 de juliol entre els rectors de les universitats 
públiques valencianes amb el conseller d’Educació i el conseller d’Hisenda per a 
tractar diversos temes econòmics, on es va manifestar la voluntat d’arribar a un 
acord atenent les peticions de les universitats; també informa d’altres reunions 
que hi ha hagut posteriorment sobre el mateix tema. 

- La seua assistència al Ple de les Corts en el qual el president de la Generalitat va 
exposar les línies d’actuació, com ara l’aprovació d’una futura llei de finançament 
de les universitats valencianes, que previsiblement serà més ampla que el PPF, i 
que pot ser una oportunitat per a consolidar la subvenció ordinària de la 
Generalitat. 

- La reunió de la CRUE i de la celebració d’un Consell d’Universitats el passat 23 de 
juliol, en què l’assemblea de rectors es va pronunciar en contra del projecte de 
reial decret de modificació de l’estructura dels estudis. Sobre el projecte de reial 
decret relatiu als centres no es va emetre informe; sí que es va emetre informe 
positiu sobre el que tracta l’acreditació del professorat i negatiu, sobre el dedicat 
als ensenyaments. 

- Les manifestacions de la consellera d’Educació i del director general 
d’Universitats en el sentit que, si s’aprovara el reial decret de 3 més 2, la 
Generalitat possibilitaria que s’adoptara la mateixa fórmula a tota la Comunitat 
Valenciana. 
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- L’aprovació de la Llei de propietat intel·lectual, que no preveu un tracte especial 
cap a les universitats com institucions educatives per a poder treballar amb 
textos, com es va demanar, per la qual cosa s’estarà a expenses de les entitats 
gestores del drets de propietat intel·lectual. En aquest sentit, CEDRO demana un 
cànon a les universitats en funció del nombre d’estudiants i no de l’ús, qüestió 
que es debatrà pròximament en la CRUE. 

- La finalització a finals d’any del primer mòdul de la Facultat de Ciències de la 
Salut, i que ja es podrà utilitzar. 

- La iniciació de les obres de remodelació de l’edifici d’Hisenda. 

- Les diverses accions realitzades en defensa de la llengua, com ara el comunicat 
emès pels rectors de les cinc universitats públiques valencianes davant de la 
notícia de la creació de l’Observatori de les Senyes d’Identitat i el tractament que 
s’hi donava a la llengua. 

- L’assistència a diversos actes: el lliurament dels Premis Valencià de l’Any de la 
Fundació Huguet, la presentació de la Mesa Sectorial de l’Audiovisual sobre la 
problemàtica del tancament de la radiotelevisió pública valenciana, en la qual va 
presentar una declaració amb les línies mestres de com hauria de ser aquesta, i, 
en representació de les universitats públiques valencianes, l’acte institucional de 
la Comunitat en què es va atorgar l’Alta Distinció de la Comunitat Valenciana a 
Avelino Corma, 

S’obri un torn de paraules en què intervenen l’estudiant Fernando Navarro, qui pregunta 
si està previst que es realitze alguna nova reunió de la CRUE per a tractar sobre el reial 
decret de tres més dos; el rector respon que hi ha una reunió prevista eixa setmana i 
que, encara que no hi ha més informació de moment, se suposa que es parlarà d’eixe 
tema. Demana l’intervinent que el rector trasllade a la CRUE que eixe sistema del tres 
més dos provocaria un encariment dels estudis per als estudiants i molta gent es 
quedaria fora de la universitat, cosa que considera la principal amenaça. El rector respon 
que, efectivament, eixa és una de les argumentacions en contra i que així ho traslladarà. 

 

3. Elecció de la Sindicatura de Greuges. 

El rector presenta l’única candidatura que s’hi ha presentat, del professor Vicent García 
Edo. 

El rector assenyala que per a agilitzar la reunió, aquest punt i el següent de l’ordre del 
dia, que tracten sobre eleccions, es faran alhora amb una sola crida. 

Es fa l’elecció i s’obté el següent resultat: 

Vots a favor: 91, vots en blanc: 12 , vots nuls: 1. 

L’acord pres és el següent: 

D’acord amb les competències establertes en l’article 48.h dels Estatuts de la 
Universitat Jaume I, aprovats pel Decret 116/2010, de 27 d’agost, i modificats pel Decret 
67/2013, de 7 de juny, el Claustre elegeix com a síndic de Greuges el professor Vicent 
García Edo. 
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4. Elecció dels estudiants de la Junta Electoral. 

El rector presenta les dues candidatures que s’hi han presentat: 

Blanca Piñana Chiva (suplent: Adrián Caballero López) 

Gina Thornton (suplent: Ainara García Cardona) 

Es fa la votació i s’obté el següent resultat: 

Blanca Piñana Chiva. Vots a favor: 17, vots en blanc: 6, vots nuls: 2 

Gina Thornton. Vots a favor: 17, vots en blanc: 6, vots nuls: 2 

L’acord pres és el següent: 

D’acord amb les competències establertes en l’article 48.i dels Estatuts de la Universitat 
Jaume I, aprovats pel Decret 116/2010, de 27 d’agost, i modificats pel Decret 67/2013, de 
7 de juny, el Claustre elegeix per a formar part de la Junta Electoral els següents estudiants: 

- Blanca Piñana Chiva (suplent: Adrián Caballero López) 

- Gina Thornton (suplent: Ainara García Cardona) 

 

5. Aprovació, si escau, de les Línies de govern. 

El rector presenta al Claustre les Línies de govern per a 2015. 

S’obri un torn de paraules, en què intervé el professor Josep Hilari Planelles qui, després 
d’agrair la presentació, planteja dues coses. La primera, respecte als estudis de grau i el 
repte de continuar el camí cap a la seua excel·lència, per als quals hi ha previstes unes 
accions específiques, les línies prioritàries de la 61 a la 68, en cap de les quals troba 
reflectida la problemàtica, manifestada per molt del professorat, que pareix que els 
estudiants que acaben els graus tenen un nivell de formació inferior al de fa anys, si es 
compara anualitat en anualitat, per un canvi metodològic que ha portat mals resultats. 
En aquesta situació també influeix la semipresencialitat d’alguns estudis, que suposa un 
major temps d’estudi en solitari i una major responsabilitat de l’estudiantat. Considera 
que s’hauria de comprovar si això es així i incloure-hi una línia, un projecte institucional 
de diagnosi, i desprès accions concretes. L’altre punt que vol que es considere incloure 
té a veure amb l’acció de continuar defensant la llengua pròpia i impulsar-ne l’ús, 
realitzant les manifestacions que recull l’escrit que a continuació es transcriu i que 
aporta amb posterioritat a la sessió del Claustre:  

«Tot i que aquesta intervenció és personal, recull amb ella la reivindicació d’un 
col·lectiu d’estudiants, PAS i PDI de la Universitat compromesos en la defensa i 
promoció de la cultura i llengua pròpia: el Col∙lectiu Universitat Jaume I per la 
llengua i la cultura (CULC). 

Començaré recordant que Artur Aparici i col·laboradors, en el magnífic treball Els 
usos lingüístics a les universitats públiques valencianes, de 2011 (ja fa tres anys 
llargs), advertia que les polítiques lingüístiques de les universitats valencianes, 
entre les quals està la Jaume I, es basen en la gestió i impuls de la voluntat 
personal del professorat. Aquesta gestió de voluntats personals indica que té, 
lògicament, una oferta d’abast limitat i escàs, que es reparteix, a més, de forma 
summament desigual per universitats, titulacions i departaments.  
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En aquests darrers quatre anys, probablement inspirats en el treball abans 
esmentat del professor Artur Aparici, des de la Comissió de Política Lingüística 
s’ha introduït el principi d’exigència a la institució i no als individus. Aquest 
principi rector es troba recollit a les conclusions del Pla pluriennal de 
multilingüisme 2011‐2014 (cita textual de l’informe penjat a la xarxa: cal passar 
del voluntarisme individual del professorat a la voluntat institucional). En 
paraules simples, les “titulacions requeriran professorat als departaments per 
impartir uns determinats crèdits mínims de docència en català i en anglès 
(segons els percentatges consensuats del rectorat amb les titulacions). És 
responsabilitat dels departaments proporcionar‐la”. En cap moment però, no es 
diu a cap professor específic què haurà de fer. El departament és lliure 
d’organitzar‐se per donar compliment als seus compromisos i serà al si del 
departament on s’assignen les diferents docències en les diferents llengües.  

Aquesta pot ser una de les conclusions més importants que s’extrauen del PPL 
2011‐2014. Inexplicablement, en les línies de govern per a 2015 no veig cap 
referència en les accions 88‐102 de l’apartat corresponent. 

Tanmateix, ja en el mateix treball de l’Artur es pot inferir un altre principi bàsic 
que la sociolingüística planteja com ineludible, si es vol recuperar una llengua 
que, com la nostra, està minoritzada. Aquest és l’anomenat principi de 
subsidiarietat lingüística. Albert Bastardas, catedràtic de Sociolingüística de la 
Universitat de Barcelona, entre altres, ha estudiat la problemàtica de les llengües 
locals (e.g. català), en convivència amb les llengües globals (com podria ser 
l’anglès o l’espanyol) i en els seus treballs explicita l’absoluta necessitat de 
l’aplicació pràctica d’aquest principi per evitar la desaparició efectiva de la 
llengua minoritzada en un període més o menys llarg de temps (val a dir que un 
estudi recent del qual és autora l'estudianta de Física Clara Miralles, i que ha 
estat dirigit des de la Universitat de València, fa una projecció quantitativa, 
basada en models matemàtics, i indica que l'any 2050 el percentatge de 
valencianoparlants serà inferior al 10%, si continua la mateixa política lingüística 
al País Valencià. És a dir, en 2050 podrem considerar que, a efectes pràctics, el 
valencià haurà mort al nostre país). 

Aquest principi sí que ve recollit en l’acció 97. Ara bé, tot i que ve escrit en 
negreta, ve seguit d’un text explicatiu que sens dubte confon el seu significat 
molt més que no l’esclareix. El principi de subsidiarietat lingüística és un principi 
de la sociolingüística que de manera breu i aplicat al nostre cas podríem resumir 
dient que “tot allò que es puga fer en català no ha de fer-se en espanyol”. Citaré 
algun exemple. 

La conjunció del principi de subsidiarietat amb els articles 98.2c i 123.d dels 
Estatuts (referents al deures del PDI i del PAS de conèixer la llengua pròpia de la 
Universitat Jaume I) fa que totes les comunicacions internes de la Universitat 
haurien de ser monolingües en català. No és justificable ni ajustada a dret 
l’actitud de cap treballador de la Universitat (professorat o PAS) que demanen 
ser atesos en espanyol, ja que el català té rang de llengua oficial, a més de llengua 
pròpia. Hem de recordar, a més, que l’UJI posa mitjans a l’abast de tothom per a 
aprendre i millorar el seu coneixement de la llengua pròpia. 
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Per a mi, com a professor compromès amb la Universitat i els seus Estatus, així 
com amb les comarques i País al servei dels quals està la Universitat, i per al CULC, 
per motius similars, entenem que cal incloure aquests dos principis d’actuació en 
les Línies de govern i explicitar bé quin és el seu significat: 

1. Principi de subsidiarietat lingüística: tot allò que es puga fer en català no ha de 
fer‐se en espanyol ni en cap altra llengua. 

2. Principi de responsabilitat institucional: des de les unitats, departaments i 
serveis fins el Consell de Govern i el Consell de Direcció –i no les persones– han 
de donar compliment a la normativa referent a la llengua pròpia. 

I amb aquests dos principis rectors, declarats en les línies de govern de la 
Universitat, i de tota la normativa desplegada, des del Manual d’usos lingüístics 
i el Pla pluriennal de multilingüisme fins al Document de carrera docent, cal fixar 
un horitzó a mitjà termini per tal que, almenys a la Universitat, puguem 
començar a viure normalment en valencià, cosa que ara com ara és impossible.» 

El professor Planelles afegeix que cal emprendre altres accions, ja que no es pot 
continuar amb les que durant vint-i-cinc anys no han estat efectives, ja que altrament la 
davallada a la qual s’ha fet referència serà una realitat. 

Intervé el representant del PAS Raül Burriel, qui considera que s’ha de millorar la 
transparència de les comissions de la Universitat donant a conèixer les seues 
normatives, els protocols de funcionament, els membres, les actes i altres accions que 
afavorisquen aquesta transparència. 

Intervé la representant del PAS María Jesús Tirado, qui anuncia el suport del seu grup a 
les Línies de govern, i assenyala diverses qüestions: que la taxa de reposició afecta 
també al PAS i no sols al PDI; la falta d’un catàleg de perfils de les persones que 
pertanyen a les empreses de base tecnològica per a poder utilitzar el serveis de la 
Universitat; la necessitat de negociar el calendari laboral; el pagament dels quaranta 
quatre dies pendents de la paga extraordinària de desembre de 2012, que no es 
realitzarà abans de desembre, com es va dir; la valoració positiva de la intenció 
d’incloure la carrera horitzontal del PAS i l’increment del programa de productivitat, i la 
importància que té treballar amb fórmules que permeten recuperar els drets perduts i 
la conciliació.  

Intervé l’estudiant Zouhair Kastite, qui assenyala que el seu grup, el Front d’Estudiants 
per la Universitat Pública, considera que hi ha hagut una davallada del nombre 
d’alumnes en dos cursos acadèmics per causa de la implantació de l’espai europeu 
d’educació superior, model educatiu que té l’objectiu d’implantar un model que 
subjectiva la universitat als interessos de les empreses, lligant el nombre d’estudiantat i 
la seua formació a aquests interessos i no als del conjunt de la societat. Respecte a les 
línies de govern, considera que també hauria de ser una prioritat per a l’equip rectoral 
plasmar en les línies de govern que es garanteix als estudiants els seus llocs a les aules i 
que cap estudiant abandone la universitat per motius econòmics. Respecte a l’objectiu 
d’avançar en la implantació del projecte de seguiment de l’activitat docent, espera que 
no consistisca a controlar l’assistència de l’estudiantat, mesura a què s’oposen, per ser 
un model de control propi de les empreses. Respecte als projectes de mecenatge, 
s’oposa com pal·liatius a la reducció dels pressupostos de la Universitat i aposta per la 
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defensa d’un augment de la dotació pressupostària, per tal que la Universitat mantinga 
la seua independència. Respecte a les beques i ajudes, se n’hauria d’augmentar 
l’aportació i ampliar la convocatòria, per tal que no siguen només beques de matrícula i 
de menjador. Respecte a la participació activa de l’estudiantat, considera positiva la seua 
promoció, però s’hauria de realitzar conjuntament amb el Consell de l’Estudiantat, així 
com mantindre una comunicació fluida i directa entre aquest i l’equip rectoral, que 
hauria de permetre que aquell es comunique fluidament i directa amb l’estudiantat, 
llevant les mesures de control i censura en la seua comunicació. També espera que es 
puga complir el compromís de la construcció de la Facultat de Ciències de la Salut per 
tal que l’estudiantat d’aquesta Facultat tinga un tracte igualitari a la resta de 
l’estudiantat de les altres facultats. Així mateix fa una defensa clara i rotunda del model 
d’universitat pública i de qualitat que no expulse cap estudiant per motius econòmics. 
Per acabar, diu que en la construcció de l’UJI som necessaris tots i que això no es quede 
en una frase. 

Intervé l’estudianta Ainoa Ripoll qui, en nom del Front d’Estudiants per la Universitat 
Pública, i respecte al contingut de les Línies de govern, sol·licita al rector que explique 
quines necessitats d’espai cal cobrir a banda de les de la Facultat de Ciències de la Salut, 
i si, per exemple, són les del restaurant Àgora o les de les entitats bancàries, que no són 
necessitats de l’estudiantat; i recorda que s’ha fet cas omís a les seues demandes d’unes 
cantines amb preus populars, i que li agradaria saber quant ingressa el Banc de 
Santander a la Universitat. Respecte a la Biblioteca, demana que s’hi solucionen, en 
època d’exàmens, els problemes d’accés d’estudiants d’altres universitats, i demana 
informació sobre això. 

El rector, respecte a la intervenció del professor Josep Hilari Planelles, assenyala que 
comparteix la inquietud sobre el resultat final dels graus i que li pareix factible que en el 
Pla estratègic es preveja un diagnòstic del que hi ocorre, treballant coordinadament amb 
els centres. Respecte a la segona qüestió, entén que la responsabilitat de la 
subsidiarietat no és de les persones, sinó de la institució i dels seus òrgans, i s’intenta 
que així siga, mentre que sobre l’ús del valencià en la docència, està d’acord amb la idea, 
però un model així no serà fàcil atenent a la realitat, encara que cal incrementar-lo.  

Quant a la intervenció de Raül Burriel, respon que la línia d’incrementar la transparència 
presentada va en eixe camí, el de poder accedir a una major informació. 

Respecte a la intervenció de Maria Jesús Tirado, es mirarà això de la taxa de reposició. 
També afirma que està d’acord en la creació d’una base de perfil del personal de les 
empreses de base tecnològica. Quant al pagament dels 44 dies, contesta que eixa era la 
intenció, però que la Generalitat ho ha inclòs per a 2015, cosa que condiciona el moment 
del pagament, ja que s’ha de justificar eixe any, a més del possible problema fiscal, que 
encara no està resolt; per aquestes raons és més convenient fer el pagament al gener 
de 2015. Respecte a la carrera professional horitzontal, el personal de les universitats hi 
va ser exclòs expressament per la Conselleria d’Hisenda, encara que es pren el 
compromís d’impulsar-la; i pel que fa a la recuperació dels drets perduts i la conciliació, 
considera que l’UJI ha tingut sensibilitat amb els treballadors i han col·laborat totes les 
parts, de manera que, si bé no estem en una situació ideal, no és la pitjor situació, i es 
millorarà tot el que es puga. 
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Quant a la intervenció de l’estudiant Zouhair Kastite, assenyala que ha intentat mantenir 
un diàleg des de la legislatura passada i que no ha sigut fàcil, i que ho farà també durant 
aquesta. Respecte al model d’universitat i empresa, no creu que estiguem en un model 
como el que s’ha dit, mes enllà del fet que es bo per a la formació en algunes titulacions 
fer pràctiques en empreses, cosa que no significa una abdicació en allò que diguen les 
empreses. No es té constància que cap estudiant haja abandonat els estudis per motius 
acadèmics, s’ha estat donant ajudes i fraccionant els pagaments, i que s’atendrà quan 
així es sol·licite i hi haja voluntat d’estudi; afirma que comparteix eixa preocupació i 
recorda que s’aporten 300.000 euros en concepte d’ajudes i beques, què, òbviament, 
s’han d’optimitzar perquè vagen on facen més falta. Pel que fa al sistema de seguiment 
de l’activitat docent, assenyala que no és un sistema de control ni té un efecte punitiu, 
i que serveix per conèixer l’evolució dels estudis en les aules i laboratoris, si bé és cert 
que els estudis han canviat i el que hi ha ara és un major compromís per part de la 
institució amb l’estudiantat, i que aquest sistema va en la línia de garantir-lo. Quant al 
mecenatge, existeix en altres societats i suposa un retorn de les empreses a la societat, 
com un compromís d’aquestes en aspectes socials, cosa que no implica que la universitat 
haja de fer el que diguen les empreses. En tot cas, entén que aquest equip sempre ha 
demostrat que està defensant una universitat pública. 

Respecte a la intervenció de l’estudianta Ainoa Ripoll, assenyala que ha d’escoltar les 
diferents necessitats i que en el cas del restaurant de l’Àgora era necessari per atendre 
persones de fora que vénen a l’UJI per diverses activitats i que s’ha fet amb les millors 
de les condicions per a la Universitat. Quant al que aporta el Santander a la Universitat, 
el rector dóna la paraula al gerent, qui informa que aquest banc dota beques i ajudes a 
l’estudiantat, al PDI i al PAS per una quantitat d’1.468.902 euros en els darrers quatre 
anys, a més de pagar per l’ocupació del local de l’Àgora 5.600 euros aproximadament 
per tres anys d’ús. Respecte a la Biblioteca, assenyala que els convenis que es signen 
amb les altres universitats és de reciprocitat, cosa que garanteix que en època 
d’exàmens la prioritat la tinguen els estudiants de l’UJI i de les universitats conveniades, 
per la saturació que s’hi dóna. 

S’obre un nou torn de paraules; intervenen el professor Josep Hilari Planelles, qui 
aclareix alguns aspectes de la seua intervenció; el rector, qui hi fa algunes consideracions 
i es compromet a establir objectius pel que fa a la docència en valencià en els graus. 
Després intervé l’estudiant Zouhair Kastite, qui incideix en diversos punts de la seua 
intervenció i als quals respon el rector. 

Se sotmet a votació. 

S’obté el següent resultat: 

Vots a favor: 41, vots en contra: 7, abstencions: 4 

S’aproven per majoria les Línies de govern 2015. 

L’acord pres és el següent: 

D’acord amb les competències establertes en l’article 48.d dels Estatuts de la 
Universitat Jaume I, aprovats pel Decret 116/2010, de 27 d’agost, i modificats pel Decret 
67/2013, de 7 de juny, el Claustre aprova les Línies de govern per a l’any 2015, segons 
la documentació adjunta. 
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6. Informe sobre les Línies pressupostàries. 

El gerent presenta al Claustre l’informe sobre les Línies pressupostàries. 

S’obri un torn de paraules en què intervé el representant del PAS José Iglesias per a 
preguntar en quina part del pressupost es preveu la compra d’ordinadors Macintosh per 
a la Facultat de Ciències de la Salut, i es manifesta en el sentit d’un escrit que aporta i 
que diu:  

«Dins de la jornada de constitució del Claustre em va sorprendre la participació 
activa del gerent en l’elecció de la representació dels PAS a les diferents 
comissions. 

El gerent, encara que és personal eventual, triat personalment pel rector i el seu 
equip, és membre nat del Claustre amb dret a vot segons els Estatuts.  

Al Claustre hi ha 16 PAS electes i 1 nat, el gerent (amb el qual té quasi un 6% de 
la representació del PAS), on la nostra representativitat està establerta en un 
11,5% del total. 

L’ètica és una ciència infusa i no vull qüestionar la del gerent, molt menys si està 
emparada amb els Estatuts, però almenys resulta contradictori amb el discurs 
empleat fins ara per l’Equip de Govern i el rector personalment, de potenciar el 
Claustre com a lloc de debat democràtic de tots els estaments que participem en 
la Universitat. 

La participació del gerent a l’elecció de la representació del PAS, per a nosaltres 
és com si l’Equip de Govern participés en aquesta elecció, triant directament 
membres del PAS que ell considera (l’Equip) adequats per a representar-nos, 
precisament perquè ha estat triat per qui ha de presidir-ho, el rector, i no pels 
seus companys i les seues companyes. 

La nostra porció de Claustre com a PAS, l’11’5%, es veu reduïda prop d’un 6% 
amb aquesta realitat i almenys resulta xocant dins d’un joc democràtic normal, a 
més de semblar que va en contra de l’esperit del mateix sistema, atès que pot 
parèixer que l’Equip de Govern vol interferir en una de les branques del Claustre, 
la qual cosa és un escàndol. 

Vull fer constar la meua protesta per aquesta actuació deixant clar que no sé si 
m’ha votat a mi o a d’altres, atès que és secret, i que no qüestione les funcions i 
tasques que els Estatuts marquen per a la figura de gerent però sí que sabem, jo 
i tot el Claustre que va exercir el seu dret. 

Sense qüestionar aquests drets, crida l’atenció que no s’abstinguera en l’elecció 
dels i de les nostres representants.» 

El rector respon que li sorprèn el que ha plantejat, ja que cada persona de cada sector 
té dret a votar en l’àmbit de la seua circumscripció, i que no entén que té a veure això 
amb les Línies pressupostàries. El gerent contesta, respecte a la compra dels ordinadors, 
que ell no ho decideix, i que es va fer per una compatibilitat de programari. 

Intervé l’estudiant Zouhair Kastite, qui pregunta quines garanties hi ha que la 
Generalitat Valenciana complisca el conveni que s’ha negociat; considera que els únics 
guanyadors de la seua firma són les entitats financeres que s’asseguren el cobrament 
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dels interessos dels préstecs que han concedit; també pregunta que si es continuarà 
pagant l’IBI a l’Ajuntament després d’ocupar l’edifici d’Hisenda i com afectarà els 
treballadors i treballadores, i el servei que presten, la reducció del contracte del servei 
de neteja. 

El gerent contesta respecte a la primera pregunta que l’UJI no té cap préstec amb cap 
entitat bancària privada, sinó amb la Generalitat Valenciana i amb el Banc Europeu 
d’Inversions; respecte a la segona, explica que l’IBI es paga i se’ns bonifica el noranta 
cinc per cent, i que sí que es continuarà pagant, ja que el que es destina a l’edifici 
d’Hisenda són endarreriments; quant al contracte del servei de neteja, assenyala que es 
publica el plec amb unes condicions tècniques, per la qual cosa no hi ha d’haver cap 
minva de qualitat, ja que cada empresa presenta la seua oferta d’acord amb les 
exigències del plec i treballa segons conveni. Intervé el representant del PAS Javier 
Grandío, qui explica la situació en què es troba l’UJI en relació amb el Banc Europeu 
d’Inversions i amb el compromís de la Generalitat de fer-se càrrec del seu pagament; 
també detalla tot allò relacionat amb el pagament de l’IBI a l’Ajuntament i la seua 
bonificació. 

 

7. Informe de la Sindicatura de Greuges. D4 

La síndica de Greuges de l’UJI, la professora Rosana Clemente, presenta al Claustre 
l’informe de la Sindicatura de Greuges. 

S’obri un torn de paraules, en què no hi ha cap intervenció. 

 

8. Informe de la Junta Electoral. D5 

El president de la Junta Electoral, el professor Ximo Castelló, presenta al Claustre 
l’informe de la Junta Electoral. 

S’obri un torn de paraules, en què no hi ha cap intervenció. 

 

9. Torn obert de paraules. 

S’obri un torn de paraules en què intervenen el professor Vicent García Edo, qui dóna 
les gràcies al Claustre i assenyala que la semipresencialitat a què ha fet referència el 
professor Planelles ja està present, atès que l’absència de l’estudiantat a les classes 
moltes vegades està al voltant del cinquanta per cent, cosa que ens hauria de fer 
reflexionar sobre les seues raons. 

Intervé el representant de l’estudiantat Jesús Sánchez Adsuara en el sentit de l’escrit 
que acompanya i que diu el següent:  

«CONVENI POLICIA LOCAL 

Des del Front d’Estudiants per la Universitat Pública volem aprofitar aquest torn 
obert de paraula per denunciar el “Conveni de Col∙laboració entre l’Ajuntament 
de Castelló de la Plana i la Universitat Jaume I” aprovat en el 49é Consell de 
Govern, celebrat aquest estiu. Un conveni que considerem que està aprovat en 
aquestes dades amb certa traïdoria aprofitant estar fora d’horari de classes (en 
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època d’exàmens) per frenar o amainar una possible protesta de la comunitat 
educativa, en particular de l’estudiantat. 

A més considerem que aquest conveni no pot tindre lloc en un espai com la 
universitat pública, ja que aquest és un espai de reflexió, crítica i llibertat. La 
majoria de la comunitat universitària som joves. Ens estem formant com a 
especialistes en les nostres carreres, sí, però també estem aprofundint en la 
formació cívica. Per a molts la universitat és una escola més àmplia que la 
circumscrita a les assignatures. És, potser, el segment de població que més hores 
del dia dedica a pensar, dialogar i llegir. Per tant, l’aprovació d’aquest conveni en 
si mateix suposa admetre un fracàs en la relació entre el Rectorat i l’alumnat i les 
associacions. 

Creiem que hi ha més possibilitats a l’hora de solucionar aquest xicotet 
problema, que no resulta tant greu, com és el dels vehicles mal estacionats, que 
fins ara no havien alterat el funcionament del campus. Per això, és inevitable 
qüestionar-se quins interessos ocults hi ha darrere de l’aprovació d’aquest 
conveni. Tal volta es tracta d’un intent de recaptació per part de l’Ajuntament de 
Castelló? Si és així, fins a quin punt la Universitat és un espai independent? O 
més aviat es tracta d’un intent d’acoquinar més l’estudiantat, en un temps de 
crisi, on la protesta i la crítica és cada volta més necessària i espontània? A qui li 
sorprèn que en la situació política i econòmica que travessa el nostre país, amb 
més de la meitat dels joves a l’atur, es dediquen a protestar? 

Un conveni que, encara que s’augmente, com que exclusivament es signa per 
resoldre problemes de trànsit, obri una porta que ens fa recordar imatges del 
passat, imatges que ja creiem superades. Una porta que no era necessària obrir. 
Després de la fi del franquisme es va decidir que l’autonomia universitària 
protegiria la llibertat del professorat a l’hora d’impartir les seves matèries, però 
també deixaria els campus universitaris lliures de policies. L’asfixiant presència 
dels grisos, l’antagonisme evident que suposa la força bruta i la repressió es va 
substituir per les biblioteques i la cura de la paraula, fent que aquesta norma 
s’erigira com a bàsica per a un règim que es volia anomenar democràtic. Tan sols 
les autoritats acadèmiques podrien permetre, en condicions excepcionals, 
l’entrada de la policia a la Universitat. Aquest temps pareix que ja ha passat. 

Per finalitzar, volem comunicar que si des de Rectorat no es planteja la suspensió 
d’aquest conveni des del Front d’Estudiants per la Universitat Pública i el Consell 
de l’Estudiantat començarem una campanya d’agitació per recuperar la 
universitat pública com un espai de reflexió, crítica i llibertat. Una vegada més 
demostrarem que el sector més responsable, valent, honest, lliure i democràtic 
que tenim a la Universitat és l’estudiantat. Moltes gràcies.» 

Intervé la representant de l’estudiantat Ainoa Ripoll, qui assenyala que la seua 
intervenció la fa en nom del Consell de l’Estudiantat, Front d’Estudiants, Acontracorrent, 
CPC i de l’associació Copcom, per expressar el seu rebuig i incomprensió a la retirada 
per l’equip rectoral de l’exposició de cartells dels estudiants normalistes desapareguts 
en Ayotzinapa que volia fer-se en el campus durant a la Setmana de Benvinguda. Així 
mateix, demana que es prenga nota que el Consell de l’Estudiantat vol una línia de 
comunicació directa amb el rector, no amb l’equip rectoral, sense intermediaris, i diu 
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que se’ls censuren i aturen els correus adreçats a l’estudiantat sense donar-los 
explicacions. 

El rector contesta que no procedeix eixa exigència de parlar amb ell i sols amb ell sense 
que puga decidir qui estarà present, sinó que el més lògic és que puga decidir qui del 
seu equip l’ha d’acompanyar. Respecte dels cartells de l’exposició, no té constància de 
la seua retirada i que ho esbrinarà; respecte de la censura dels correus, no és tal, ja que 
hi ha uns criteris de comunicació que tots han de  seguir i respectar, encara que mirarà 
si hi ha alguna qüestió en particular respecte a eixos correus; i pel que fa al conveni amb 
l’Ajuntament de Castelló, és per solucionar el problema de l’aparcament, i que es va 
passar pel Consell de Govern i desprès es va prendre una decisió. 

Intervé el gerent per a dir, respecte a la seua participació en l’elecció de la representació 
dels PAS a les diferents comissions en el claustre anterior, que votar es el seu dret, vot 
que va fer en consciència i que no va ser decisiu.  

No hi ha més intervencions. 

El rector alça la sessió a les 15.15 hores, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 
El secretari general Vistiplau 
 El rector 

 

 
José Luis Blasco Díaz Vicent Climent Jordà 


